
P
racovní trh na Vysočině vypadá
na první pohled zdravě. Stejně jako
většina českýcskýcsk h krajů nemá téměř
žádný probléms nezaměstnaností.

„Počty volných pracovních míst převyšují
počty uchazečů o zaměstnání,“ potvrdila
ředitelka krajské pobočkypobočkypobočk Úřadu práce ČR
ŠárkaKubátová.Mezi poptávanými profe‑
semi jsou zejménamontážní čimanipulační
dělníci nebo řidiči. Chybí ale také kuchaři
nebo prodavači. „Pořád je tu hlad po po‑
mocné a nekvanekvanek lifikované síle,“ doplnila Ku‑
bátová při příležitosti debaty uspořádané
serverem EURACTIV.cz ve spolupráci s vy‑
davatelstvím Economia.
Statistikyatistikyatistik úřaduprácevšakmohousituaci

na místním trhu práce zkreslovat. Účastní‑
ci debaty upozornili, že Vysočinu trápí ne‑
dostatek vysoce vzdělaných lidí, o které je
v regionu velkývelkývelk zájem.
„Vysokoškoláci„Vysokoškoláci„V po studiu zůstávají ve vel‑

kých městech, kde je větší kulturní i spole‑
čenské vyžití. Ani přes kampaně se firmám
nedaří jepřilákat zpět,“ podotklRomanBen-
ce, předseda Regionální rady Českomorav‑
ské konfederace odborových svazů.
Nedostatek vysokoškoláků v kraji potvr‑potvr‑potvr

zuje i vedoucí odboru regionálního rozvoje
Kraje Vysočina Iveta Fryšová. „Podíl vyso‑
koškoláků vobyvatelstvu je vmezikrajském
porovnání čtvrtý nejnižší,“ uvedla. Vysoce
kvalifikovaní lidé se totiž raději rozhodnou
pro Prahu či Brno, a to nejen kvůli atrakti‑
vitě života ve velkém městě, ale také kvůli
vyššímu finančnímu ohodnocení.
Jedním z cílů kraje je proto nabídnout

vzdělaným lidem zajímavé pracovní příleži‑
tosti přímo na Vysočině. Pomoci by mohla
například výzkumná centra nebo inovativní
podniky,podniky,podnik které by nabízely uplatnění nejen
pro odborníky,odborníky,odborník ale i pro další pracovníky.vníky.vník
V současnédoběpracují lidé naVysočině

zejména v zemědělství a průmyslu, přede‑
všímv automobilovém.Obadva sektory ale

procházejímodernizací. Dělníkyíkyík tak začínají
nahrazovat stroje, které musí někdo ovlá‑
dat, programovat, řídit či udržovat. Místní
pracovní síla by se tak měla začít na tuto
změnu připravovat.

Vzdělání je základ
Se změnami a přípravami mohou kraji po‑
moci fondy Evropské unie. Část z nich je to‑
tiž vyhrazena právě na modernizaci, ať už
ve firmách nebo ve veřejných institucích,
a na vzdělávání. Kraj se snaží tétopříležitosti
využít. Peníze z EU proto využívá na doto‑
vání potřebné infrastruktury. „Nemůžeme
do kraje přilákat odborníky,odborníky,odborník pokud zde ne‑
bude technické zázemí,“ podotkla Fryšová.

Jednou z priorit jsou místní školy,školy,školy které
si mohou z dotací pořizovat moderní vyba‑
vení, včetně laboratoří nebo různých simu‑
látorů. Další finance směřují i do tzv. měk‑měk‑měk
kých projektů. „U měkkých aktivit jsou to
například motivační stipendia pro žákyžákyžák vy‑
braných technickýchchnickýchchnick oborů středních škol,“
vysvětlila Fryšová. Projekty se zaměřují ne‑
jen na studenty,studenty,studenty ale také na učitele. Kvalitní
odborníci jsou totiž zapotřebí jak vefirmách
či výzkumných institucích, tak za školními
katedrami.
Kraj se dále snaží navazovat spoluprá‑

ci s ostatními regiony, a to nejen českými.českými.česk
Studentimohounapříklad jezdit na studijní
cesty do zahraničí. Místní organizace také

spolupracují s partnerskýmipartnerskýmipartnersk institucemi ku‑
příkladuvRakouskuneboNěmecku.Mohou
takvzájemněsdílet svézkušenosti, osvědče‑
né postupy, znalosti i dovednosti.

Firmy spolupracují se školami
Kraj ale není jedinou institucí, která se snaží
situaci na Vysočině obrátit k lepšímu. Vý‑
znamnýmhráčem jeVysokáškolapolytech‑
nická v Jihlavě, která je jedinou svého druhu
na Vysočině. Vysoká škola poskytujeposkytujeposk vzdě‑
lání ve třech hlavních směrech – technice,
ekonomice a zdravotnictví.

„Snažíme se reagovat na poptávku
po technicky vzdělaných lidech, ale také
po absolventech nelékařskýchnelékařskýchnelékařsk zdravotnic‑
kýchoborů,“ doplnilVáclavBáča, rektorVy‑
soké školy polytechnické v Jihlavě.
Školaodborněpřipravila zaposledníchpět

let zhruba 1500absolventů, o které jenaVy‑
sočině velkývelkývelk zájem. „Spolupracujeme nejen
s krajem, ale i s firmami. Snažíme se, abynás
firmypovažovalyzadůvěryhodnéhopartne‑
rasvysokoumírouodbornosti,“dodal rektor.or.or

Pomoci mohou i odborníci
ze zahraničí
Právěfirmytrpínedostatkemodborníkůnej‑
více, a to nejennaVysočině, ale v celé České
republice. „Není nic horšího, než kdyžmáfir‑fir‑fir
ma zakázky,zakázky,zakázk ale nemůže je splnit z důvodu
nedostatku zaměstnanců,“ uvedl Ivo Bě-
han, předsedadozorčí radyAsociacemalých
a středních podniků, který je také regionál‑
ním zástupcemasociace proKraj Vysočina.
Běhan vidí hned několik způsobů řešení.

Jeden z nich spočívá v již zmíněné spolu‑
práci firem a škol. Podniky si zkrátka vyti‑
pují školy,školy,školy které produkují vhodné absol‑
venty.venty.venty Vybraným studentům pak nabídnou
finanční podporupři studiunaoplátkuza to,
že k nim nastoupí do pracovního poměru.
Dalším lákadlem pro odborníkyodborníkyodborník a vysoko‑
školskyškolskyškolsk vzdělané absolventy může být na‑
bídka dostupného bydlení. „Je to řešitelné
také zajištěním pracovníků ze zahraničí,“
podotkl Běhan.
Zapomínat by se podle něj nemělo ani

na odborníky,odborníky,odborník kteří jsoudůchodovéhověku.
I ti by se totiž mohli do pracovního trhu
opět zapojit. „Jsou to lidé, kteří toho hodně
umí, hodně znají a mohou být zaměstnáni
na menší úvazky.azky.azk Pro firmy mohou být vel‑
kým přínosem,“ uzavřel.

Aneta Zachová, EURACTIV.cz
Foto: Pixabay
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Na VysoVysoVy čině chybí odborníci. Přilákat je může
lepší infrastruktura i dostupné bydlení
Kraj Vysočina se dlouhodobě potýká s odlivem mladých a vzdělaných lidí, zejména
do Prahy a do Brna. O kvalifikované zaměstnance je totiž zájem v celé zemi a v metropo‑
lích panují lepší platové podmínky. Kraj se přesto nevzdává a snaží se odborníky přilákat.

Jihlavská vysoká škola vlastní kyber‑fyzikální
továrnu. Pomůže studentům i firmám
Nízký zájem firem o aktivity v oblasti výzkumu, vývoje a inovací, slabá vědecko‑výzkumná
základna, nízká inovační výkonnost či nedostatek lidských zdrojů. Tak se dají shrnout
slabé stránky Kraje Vysočina. Ke zlepšení situace chce přispět místní vysoká škola.

K
rajVysočinadlouhodobězaostává
voblasti výzkumu,vývojea inovací.
„Tento stav souvisí především se
skutečností, že nabídka vysokého

školství přímo v regionu dostatečným způ‑
sobemneodpovídápotřebámapožadavkům
zaměstnavatelůvúzemí,“píšesevdokumen‑
tu kraje, který slouží jako příloha k Národní
výzkumnéa inovační strategii.Mladí lidé tak
častozkrajeodcházejí studovatdo jiných re‑
gionůapozískání vysokoškolskéhovzdělání
se už na Vysočinu nevrátí.
Kraji také schází výzkumné organizace.

Působí jich zde pouze několik a jejich obo‑
rové zaměření dostatečně nepokrývá po‑
třeby místního podnikatelského sektoru.
NaVysočiněpřitomdominuje kovozpracují‑
cí,cí,cí strojírenskýskýsk ado jistémíry i automobilový
průmysl, pro jehožbudoucnost jsoumoder‑
ní technologie klíčové. Bohužel, spolupráce
mezi podnikypodnikypodnik a výzkumnými organizacemi
zatím neběží tak, jak by měla.
Na tyto limity se snaží reagovat Vysoká

škola polytechnická v Jihlavě (VŠPJ), která je
jedinou veřejnou vysokoškolskou institucí
v kraji. DíkyDíkyDík prostředkůmz evropskýchropskýchropsk fon‑
dů rozšiřuje nabídku studijníchoborů, zkvazkvazk ‑
litňuje výuku, propojuje absolventy s trhem
práce a pořizuje nové technické vybavení.

Virtuální továrna
VŠPJ letos v červnu spustila například uni‑
kátní virtuální továrnu, která dokáže simu‑

lovat celou řadu procesů. Právě v kyber‑fy‑
zikální továrně vidí škola potenciál, jak roz‑
víjet regionální aktivity v oblasti výzkumu
a inovací, propojit absolventy s podniky,
zaujmout soukromou sféru a přispět tak
k modernizaci místní ekonomiky.ekonomiky.ekonomik
Továrna se nachází v nově vystavěné bu‑

dově výukového centra, kterémá hned ně‑
kolik využití. Do novémoderní posluchárny
mohou usednout až tři stovky studentů.
Prostor však nebude sloužit pouze k výu‑
ce, škola jej zamýšlí využít také k pořádá‑
ní odborných konferencí a kongresů. Pod
posluchárnou, v suterénu budovy,vy,vy se pak
nachází zmíněná kyber‑fyzikální továrna,
jinými slovy výuková výrobní linka.

„Výuko„Výuko„V vá výrobní linka umí například si‑
mulovat libovolné konfigurace dané linky
nebo znázornit samotný výrobní proces,
který je předem naprogramován,“ vysvětlil
funkce továrny VítěVítěVí zslav Šeda z VŠPJ.
Studenti tak mají možnost počítačově

simulovat různé výrobní procesy pomocí
tzv. virtuálního dvojčete, tedy počítačové‑
homodelu. „V budoucnu se stane nedílnou
součástí každé průmyslové výroby,“ popsal
na stránkách VŠPJ Jan Jirsa z katedry tech‑
nickýchnickýchnick studií. Nejedná se ale pouze o vir‑
tuální záležitost, linka se skládá ze skuteč‑
ných automatizovaných modulů, studenti
si takmohou různé výrobní procesy reálně
vyzkoušet.

Jihlavská vysoká škola je jedinou školou
v Česku, která tzv. virtuální továrnu vlast‑
ní. Podle Šedy je to nezbytné zařízení pro
výuku elektro oborů a částečně i strojíren‑
skýchskýchsk oborů. Studenti jimohouvyužívat jak
ve výuce, tak při psaní ročníkových a závě‑
rečných prací.

Kraj může z rozvoje školyškolyšk těžit
Továrna má navíc velký potenciál přispět
k lepšímu provázání aktérů v regionu a roz‑
voji vědy a výzkumu. Nebude totiž sloužit
pouze k výuce, ale i k výzkumu a k dispozi‑
ci bude i dalším aktérům, kteří budou mít
v oblasti vědy a výzkumu o spolupráci
s Vysokou školou polytechnickou v Jihlavě
zájem. Ať už se bude jednat o školy či firmy.
„Bylo nám umožněno pořídit špičkové

přístrojové a softwarové vybavení, díkydíkydík kte‑
rémubudemožné realizovat kvalitní výuku

studentů a další spolupráci s aplikační sfé‑
rou, a to především s průmyslovými part‑
nery v regionu,“ doplnil Šeda.
Škola investovala také do nákupu další‑

ho technického vybavení. Jedná se napří‑
klad o systémpro analýzu pohybu, který se
mimo jiné využívá při tvorbě počítačových
her,her,her filmů či virtuální reality,reality,reality ale také v prů‑
myslu a v rámci řídicích systémů.
Kromě toho jihlavská vysoká škola loni

získalaakreditaci pronovýbakalářskýbakalářskýbakalářsk studij‑
ní programaplikované strojírenství. Snaží se
takédovýukyvýukyvýuk zapojit víceodborníků zpraxe
a reagovat na požadavkypožadavkypožadavk pracovního trhu.
Projekt zaměřený na technický rozvoj

VŠPJ realizuje už od roku 2017, skončit má
v roce 2022 a z 95 procent je financován
prostředky z evropského fondu regionál‑
ního rozvoje (ERDF). Zbylých pět procent
hradí škola z vlastních zdrojů; celkemse jed‑
ná o více než 67 milionů korun.
„Jednoznačně ano,“ odpověděl Šeda

na otázku, zda může mít projekt pozitiv‑
ní dopad i za zdmi školy, tedy na celý kraj.
„VŠPJ je vysoká škola zaměřená na apliko‑
vanouvzdělanost, jejímžposláním jeposky‑posky‑posk
tovatodborně různorodé studijní programy
zaměřené zejména na potřeby regionální‑
ho trhu práce a také na rozvoj spolupráce
s aplikační sférou v regionu,“ dodal.

Kateřina Zichová, EURACTIV.cz
Foto: VŠPJ

Kraj chce nabízet vzdělaným lidem
pracovní příležitosti přímo na Vysočině.
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